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Abstract
The dictionary was born on the ruins of the medieval glosses/workbooks which
interpreted parts of the discourse in their contexts. Then, these discourse excerpts
were gathered, arranged, reduced in a simple expression, i.e., in a word. The most
important manifestation of this development, which led to the emergence of the
dictionary, is the absence of the context (decontextualisation), remoteness from
the discourse. Thus, the main concern of the dictionary is to represent the linguistic
system. However, it is now possible to render - albeit partially - to the dictionary
the function of clarifying discourse. Of course, the dictionary cannot provide us
with explanations that are related to each context, but it is able to provide the user
with a large amount of discourses and clarifications, match the nature of each
pronunciational use. Thus, it is urgent that the lexicographers’ mettle wakes up and
sets to work.
Keywords: Dictionary, decontextualisation, lexicography, discourse, word
Résumé
Le dictionnaire est né des gloses moyendgeuses destinées a expliquer des
fragments de discours dans leurs contextes. Ces fragments seront ensuite
rassemblés, puis classés et réduits a leur plus simple expression, c’est-a-dire le mot.

L'aspect le plus important de cette évolution aboutissant au dictionnaire est celui
de la décontextualisation, de I’éloignement du discours. L'objectif principal du
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dictionnaire est devenu la représentation du systeme. Or il est désormais possible
de rendre partiellement au dictionnaire sa fonction d’explicitation du discours. Il ne
peut pas fournir des explications exclusives a chaque contexte, mais il peut mettre
a la disposition de l'utilisateur une grande quantité de discours et des explications
plus finement adaptées a chaque occurrence ou type d’occurrence. Il est donc
urgent que les lexicographes se mettent au travail.

Mots clés: dictionnaire, décontextualisation, lexicographe, discours, mot.
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